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قیمت )به تومان(نوع سکه
3/401/500سکه تمام طرح جدید
3/154/500سکه تمام طرح قدیم

1/633/500نیم سکه
822/500ربع سکه

456/550گرمی
274/500هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/373دلار
10/710یورو
12/018پوند

1/924لیر ترکیه
2/491درهم امارات

گروه اقتصادی-
عدم تغییر جدی در رویکرد کلان دولت حســن 
روحانی، عدم ترمیم کابینه و عدم توجه به توانمندی 
داخلی سبب شده تا این روزها دوباره شاهد جهش 

قیمت دلار و سکه در بازار باشیم. 
شــرایط اقتصادی کشــور همچنان دستخوش تلاطم 
بازار های سوداگرایانه ای مانند سکه و ارز قرار دارد، هرچند 
دولــت در اقدامی عجیب بازار ارز را غیر قانونی اعلام کرد و 
در پــی آن، دیگر نمی توان رقمــی را به عنوان نرخ دلار در 
بازار آزاد اعلام کرد اما مبادلات کوچه پس کوچه ای نشــان 
می دهد نرخ ارز با قیمتــی در حدود 9 هزار و 200 تومان 
)که در نوع خود بی سابقه بوده( در حال خرید و فروش است. 
از ســوی دیگر قیمت سکه به سه میلیون و 400 هزار 
تومان هم رسید و علی رغم اینکه برخی متولیان امر )مانند 
رئیس  اتحادیه طلا و جواهر( اعلام می کنند در حال حاضر 
حدود 700 هزار تومان حباب در قیمت ســکه وجود دارد، 
شاهد ترکیدن این حباب نیســتیم و ظاهرا قرار است این 
حباب باز هم بزرگتر بشــود، چرا که نرخ فروش سکه آتی 
در دی ماه بیش از ســه میلیون و 900 هزار تومان قیمت 

خورده است. 
قــرارداد آتی، توافق نامه ای مبنی بر خرید و فروش یک 
دارایی در زمان معین در آینده و با قیمت مشخص است. به 
عبارت دیگر در بازار آتی، خرید و فروش دارایی پایه قرارداد 
براســاس توافق نامه ای که به قرارداد استاندارد تبدیل شده 
اســت، صورت می گیرد که در آن به دارایی با مشــخصات 

خاصی اشاره می شود. 
حرف هایی از جنس باد هوا

در شــرایط کنونی که دولت نتوانست با سیاست های 
خــود بر شــرایط فایق بیاید )شــرایطی که عملا محصول 
بی انضباطی هــای پولی و مالی خود دولت در مواردی مانند 
افزایش ســه برابری نقدینگی و.... در پنج ســال اخیر بود( 
بازار های مختلف هم نسبت به سخنان و وعده های مسئولان 

دولتی اهمیت چندانی نداده و باز هم نمی دهند. 
شاید بارزترین نمونه های این اتفاق هم در زمستان سال 

در گزارش کیهان بررسی شد

جهش دوباره قیمت سکه و ارز نتیجه بی توجهی به توانمندی داخلی

گذشته رخ داد، زمانی که سیف )رئیس کل بانک مرکزی( از 
کاهش نرخ دلار در ماه های بهمن و اسفند خبر داد اما پس از 
اعلام وی تا پایان اسفند نرخ دلار 500 تومان هم گران تر شد! 
یا مسعود کرباسیان )وزیر اقتصاد( که در آذر ماه سال پیش 
اعلام کرده بود سیاست دولت این نیست که نرخ ارز بالای 
چهار هزار تومان بماند )در حالیکه خود دولت در فروردین 
امسال نرخ ارز را چهار هزار و 200 تومان قیمت گذاری نمود( 
نمونــه بارز دیگر هم این بود که پس از ادعای حســن 
روحانی در بهمن ســال پیش مبنی بــر اینکه خیال مردم 
درباره نرخ ارز راحت باشد )زمانی که قیمت دلار چهار هزار 
و 700 تومــان بود( باز هم قیمت دلار افزایش یافت و... باز 

هم افزایش یافت... و باز هم...
چرا ترکتازی سکه و ارز همچنان ادامه دارد؟ 

اگر بخواهیم با موشــکافی بیشتری به این سؤال پاسخ 
دهیم که چرا سخنان دولتمردان تاثیر خاصی بر روی بازار ها 
ندارد؛ می توانیم به نکات زیادی  اشاره کنیم اما به طور خلاصه 
می توان گفت یکی از دلایل این بی توجهی ها، این بود که بازار 
تغییری در سیاست های دولت برای تکیه به توان داخلی ندید 
و با توجه به اینکه همچنان رویکرد دولت به همراهی غرب 
بــوده و توجهی به ظرفیت های داخلی وجود ندارد، احتمالا 

باز هم نخواهد دید! 
به عنوان نمونه در حالی که مقامات آمریکایی بارها اعلام 
کرده انــد مجوز اوفک برای فروش هواپیما به ایران ایر صادر 
نمی شود که مشــاور آخوندی در سخنانی بسیار عجیب از 
تلاش برای تعلیق یک ساله قراردادهای خرید هواپیما به  امید 
مجلس آمریکا خبر داده است! این مقام دولتی انگار نمی داند 
که حتی دولت های غربی هم از ارائه تضمین همکاری با ایران 
طفره رفته و شرکت های آنها هم به خاطر تحریم های آمریکا 
ماندنشان را منتفی اعلام کرده و آماده جنگ اقتصادی با ایران 
شده اند. این اظهارات در شرایطی صورت می گیرد که رهبر 
انقلاب اســلامی پیش تر اعلام کرده بودند فارغ از به نتیجه 
رسیدن یا نرسیدن توافق به اروپایی ها باید نگاه ها به سمت 

توانمندی داخلی باشد.   
در ادامه دلایل ناکامی دولت در مدیریت بازار باید گفت، 
سیاســت تک نرخی شدن ارز و بازار ثانویه هم نتوانست اثر 
مثبتــی در این زمینه بگذارد؛ چراکه شــفافیت کاملی در 
هیچ کدام از این موارد وجود نداشــته و افزایش مداوم نرخ 
ارز در بازار آزاد نشــان داد، نه ارز چهار هزار و 200 تومانی 
-که در بالا به آن  اشــاره شد- راهگشاست و نه حتی نرخی 
که در بازار ثانویه )که یک بازار کوچک محســوب می شود( 

کارساز بوده است. 
در همین زمینه کاوه تقوی کارشــناس مسائل ارزی و 
بانکی  به خبرگزاری تسنیم گفته است: »ملاک شکست بازار 
ثانویه این است که 180 میلیون یورو در سمت عرضه ارز از 
جانب صادرکننده ها پیشنهاد شد اما از این تعداد فقط 65 
میلیون یورو به معاملات قطعی رسید و تنها از سمت تقاضا 
واردات از محل گروه ســوم تنها حدود ســه و نیم یورو ارز 
فروش رفت. شاید اینها ملاک شکست باشد اما این بازار در 
ابتدا دارای جو روانی خوبی بود و قیمت نرخ ارز در آن زمان 
تا حدود خوب و چشمگیری با کاهش روبه رو شد اما موقت 
بود و دوباره با افزایش قیمت روبه رو شــدیم و به کانال های 

جدید نیز رسیدیم.«
در ادامه همین دلایل می توان به این نکته  اشــاره کرد 
که علیرغم جوسازی رسانه های حامی دولت در کنار تاکید 
برخــی دولتمردان برای ترمیم کابیه و روی کار آمدن افراد 
قوی تر همچنان اقدامی صورت نگرفته و متاسفانه حتی در 
گمانه زنی های تغییر ترکیب کابینه هم نامی از وزرای ضعیف 
و دست خالی ای مانند عباس آخوندی )وزیر راه و شهرسازی( 

دیده نمی شود. 
به جای توسل به حاشیه ها مردم را دریابید!

در این شرایط، مانور رسانه ای روی استادیوم رفتن زنان، 
ورود آقای نیکنام به شورای شهر یزد، تحلیل از پنجره بیرون 
پریدن یکی از بازیگران فیلم فلان و... قابل تامل است؛ چراکه 
با توجه به بهبود پیدا نکردن فضای کسب و کار، تداوم رکود، 
افزایش مداوم قیمت دلار و افسار گسیختگی قیمت سکه به 
نظر می رسد پرداختن به مسائل مزبور، فرعی کردن مسائل 

اصلی محسوب شود. 
امروز دغدغه اصلی مردم مشکلات معیشتی و نامناسب 
بودن امنیت اقتصادی کشــور است، مدیریت دولت هم که 
تاکنون باعث دامن زدن به مشکلات شده، بر این نگرانی ها 
افزوده اســت، امــا در کمال تعجب می بینیــم که برخی 
رسانه های اصلاح طلب انگار در عالم دیگری سیر می کنند یا 
البته برای شانه خالی کردن از حمایتی که از دولت روحانی 

داشتند، بهتر است در عالم دیگری سیر کنند...

بیش از 83 درصد شرکت کنندگان در یك 
نظرسنجي عنوان کردند، مجازات سریع مفسدان 
اقتصادي ما را براي مقاومت در برابر تحریم ها و 

فشارهاي اقتصادي مصمم تر مي کند.
شــب دوشــنبه در یک برنامه تلویزیونی سؤالی از 
مخاطبان دربــاره راهکار مقاومــت در برابر تحریمها 
پرسیده شد که اغلب پاسخ دادند مجازات سریع مفسدان 
اقتصادی مردم را درقبال تحریمها مقاومت تر می کند. 
به گزارش فــارس، برنامه پایش تلویزیون شــب 
دوشنبه در سؤال نظرسنجی خود از بینندگان پرسید: 
کدام تصمیم شما را برای مقاومت در برابر تحریم ها و 
فشارهای اقتصادی مصمم تر می کند؟ 1- ایجاد اشتغال 

و مهار تورم 2- مجازات سریع مفسدان اقتصادی
در پایان این نظرســنجی 83/4 درصد از شــرکت 
کنندگان عنوان کردند مجازات سریع مفسدان اقتصادی 

مــردم را برای مقاومت در برابر تحریم ها و فشــارهای 
اقتصادی مصمم تر می کند، همچنین 16/96 درصد از 
شرکت کنندگان ایجاد اشتغال و مهار تورم را انگیزه ای 

برای مقاومت در برابر تحریم ها عنوان کردند.
گفتنی اســت مردم از مسئولان می خواهند بدون 
مســامحه با مفســدان اقتصادی در هر مقام و رتبه ای 
برخــورد کنند در ایــن زمینه نباید نــگاه جناحی و 
قبیله ای داشــت بلکــه باید با نگاه عدالــت جویانه با 
مجرمان اقتصادی برخورد کرد متاسفانه آزادی برخی 
متهمان فســاد اقتصادی آن هم در سطح برادر معاون 
اول رئیس جمهور و... ســبب کاهش اعتماد عمومی به 

وعده ها و شعارهای مسئولان قوا می شود.
عده ای در دولت نمی خواهند حقوقشان شفاف شود

از سو ی دیگر در همین برنامه پایش، یک نماینده 
مجلس با بیان اینکه دولت در راه اندازی ســامانه ثبت 

حقوق و مزایای مدیران تعلل کرده است گفت: عده ای 
در دولت نمی خواهند شــفاف سازی حقوق پرداختی 
انجام شود.حسینعلی حاجی دلیگانی تصریح کرد: این 
افراد سعی می کنند از اجرای این قانون طفره روند ، در 
زمان اجرای این قانون هم مخالفت هایی زیادی از طرف 
برخی نمایندگان و اعضا دولت صورت گرفت. ما اعتقاد 
داریم همه مردم باید حقوق ها را ببینند ، مردم کارفرما 
هستند و دولت و مجلس و قوه قضائیه پیمانکار و مردم 

باید بدانند چه کسی به چه میزان حقوق می گیرد.
وی اظهارداشــت: دولت از خودش شــروع کند و 
من قول می دهم اگر کســی حقوقش را افشا نکرد ما 
در مجلس پیگیری و برخورد کنیم. من به عنوان یک 
نماینده و از طرف نمایندگانی که دغدغه افشای حقوق 
و شفاف سازی را دارند به رئیس جمهور ، رئیس مجلس 
و قوه قضائیه هشدار می دهم اطلاعات و حقوق مدیران 

زیر مجموعه شان را منتشر کنند و اگر این کار را نکنند 
در مجلس با آنها برخورد می کنیم.

به گزارش خبرگزاری تســنیم،  سال گذشته و در 
جریان بررسی برنامه ششم توسعه نمایندگان مجلس 
ماده 29 برنامه ششــم توسعه را تصویب کردند که به 
موجب این ماده قانونی دولت مکلف اســت طی سال 
اول اجرای قانون برنامه نسبت به راه اندازی سامانه ثبت 
حقوق و مزایا اقدام و امکان تجمیع تمامی پرداخت ها به 
مقامات، روسا و مدیران همه دستگاه های اجرایی شامل 

قوای سه گانه جمهوری اسلامی ایران را فراهم کند.
متاسفانه با گذشت موعد مقرر و بیش از سه ماه از 
پایان مهلت دولت تاکنون در این زمینه اقدامی نکرده و 
معاون رئیس جمهور اخیرا اعلام کرده دسترسی عمومی 
برای مشــاهده دریافتی و حقوق مدیران را امکان پذیر 
نیست و سایر قوا هم در این زمینه همکاری نمی کنند.

بر اساس یك نظرسنجی

83 درصد مردم خواستار مجازات سريع مفسدان اقتصادي هستند

درحالی که وزیر راه همواره از سیاست دخالت 
دولت در بازار اجاره بها انتقاد می کرد، پیشنهادی 
برای کنترل دستوری بازار اجاره به دولت ارائه 
کرده که به گفته کارشناسان مسکن این لایحه 

نمی تواند مؤثر واقع شود.
به گزارش خبرگزاری فارس، عباس آخوندی وزیر 
راه و شهرســازی در نامه ای به جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهوری متن پیش نویس لایحه ای برای کنترل 
دســتوری اجاره بها را برای بررسی و تصویب فوری به 

هیئت وزیران پیشنهاد داد.
در ماده واحده این لایحه آمده است که مستأجران 
کلیه قراردادهای رســمی یا عادی اجــاره واحدهای 
مســکونی از زمــان تصویب این قانــون می توانند، تا 
یکسال پس از انقضای زمان قرارداد قیمت اجاره بها را 

10 درصد افزایش و تمدید نمایند.
این پیشنهاد در حالی به دولت ارائه شده است که 
بســیاری از کارشناسان مسکن بر این باور هستند که 
این اقدامات نمی تواند موجب ثبات نرخ اجاره بها و یا 

ساماندهی بازار اجاره بها را به همراه داشته باشد.
بسیاری از کارشناسان و انبوه سازان مسکن بر این 

اعتقاد هســتند که باید دولت یک اقدام قوی تر برای 
جلوگیری از رشد بیش از حد نرخ اجاره بها انجام دهد.

پورابراهیمی یکی از مشــاوران املاک بر این باور 
است که از روز گذشته که این پیشنهاد از سوی وزیر 
راه و شهرســازی ارائه شده است، برخی مالکان بر این 
موضوع تأکید دارند که اگر قرار باشد 10 درصد افزایش 
نرخ اجاره بها بعد از تمدید قرارداد رخ دهد، هیچ مالکی 
تن به تمدید قــرارداد نخواهد داد و این 10 درصد را 

نخواهد پذیرفت.
وی اضافه کرد: قطعاً این موضوع یک نکته حقوقی 
نیز دارد که اگر مالکی نرخ اجاره بها را 10 درصد بیشتر 

افزایش داد چه برخوردی با مالک خواهد شد.
لایحه ای برای رفع تکلیف

افشین پروین پور کارشناس سیاستگذاری مسکن 
هم معتقد است که قیمت گذاری در بازار اجاره جواب 
نمی دهد و دستوری نمی توان نرخ اجاره بها را کنترل 

کرد.
وی با اشــاره به اینکه اگر مالکان این 10 درصد را 
اجرا نکنند، قطعاً خارج از قولنامه تنظیمی از مستأجران 
چک دریافت می کنند تا به نوعی بالاتر از این 10 درصد 

اجاره بها گرفته باشند، گفت: این پیشنهادات تأثیری 
بر بازار اجاره بها نخواهد داشــت و مشــخص است که 
دولت با این پیشنهاد قصد داشته است که رفع تکلیف 
کند، چرا که توانایی نظم دادن به این بازار بی حساب 

و کتاب را ندارد.
پروین پور خاطرنشان کرد: دولت اگر توانست عرضه 
و تقاضای مسکن را متعادل کند، خود به خود استیجار 
از حالت اجبار به حالت اختیاری تبدیل می شود، پس 
هر وقت دولت توانســت استیجار را از حالت اجبار به 
اختیار تبدیل کند، آن وقت است که می توانیم بگوییم 

موفق عمل کرده است.
کارشناس سیاستگذاری مسکن اضافه کرد: دولت 
ابتدا باید با سیاســتگذاری مناســب عرضه مسکن را 
افزایش و سپس با سوداگری مقابله کند، اما ظاهراً نه 

توان این کار را دارد و نه قصد آن را دارد.
تســنیم هم با طرح یک پرسش گزارش داد، چه 
اتفاقی افتاده؟ وزیر راه و شهرسازی که همیشه مخالف 
تعزیراتی و دستوری کردن بازارهای اقتصادی بوده، به 
یکباره تغییر نظر داده و پیش نویس لایحه »الحاق یک 
ماده و چند تبصره با قانون روابط موجر و مستاجر سال 

1376« را برای بررسی و تصویب فوری به هیئت دولت 
ارســال کرده است، پیش نویسی که بر اساس آن قرار 
است میزان افزایش نرخ اجاره بها 10 درصد تعیین شود 
تا دولت بتواند بازار را کنترل کند. این همان سیاستی 
است که علی نیکزاد وزیر سابق راه و شهرسازی در دو 

سال متوالی آن را اجرا کرد.
در این کــه رئیس جمهوری برخــی وزرا را به هر 
دلیلی نمی خواهد شــکی نیســت و دولت با توجه به 
برهم خوردن وضعیت مناسب اقتصاد کشور به دنبال 
ترمیم کابینه اســت. برنامه ای که واهمه برخی وزرای 
اقتصادی را به دنبال داشته و آقای آخوندی هم شاید 

یکی از گزینه های خروج از کابینه دولت باشد.
شاید همین مسئله باعث چرخش 180 درجه وزیر 
راه و شهرســازی از مواضع قبلی اش درخصوص عدم 
دخالت دولت در بازارهای اقتصادی شده است؛ آخوندی 
در روزگاری نه چندان دور مخالف سرســخت تعیین 
سقف برای افزایش قیمت مسکن اجاره ای بود و صراحتا 
قیمت گذاری را به عنوان یک سیاست سوسیالیستی 
مورد حمله قرار می داد. شــاید او می خواهد با این کار 
جای پای خود را در کابینه دولت دوازدهم محکم تر کند.

کارشناسان:

پیشنهاد وزیر راه برای ساماندهی اجاره بهای مسکن سطحی است

گروه اقتصادی- 
یك معلم دوره راهنمایی و دبیرستان استان 
گیلان به همراه دوستان خود موفق شد با طراحی 
دستگاه های چای خشك کن و با همراهی بسیج 
سازندگی این استان، 10 کارگاه چای خشك کنی 

راه اندازی کند. 
گیلان از جمله مناطق مرغوب کشور است که زمینه 
مناسبی برای تولید چای دارد، ضمن اینکه چای تولید 
شــده در این استان از کیفیت بسیار بالایی برخوردار 
است که از مشابه خارجی آن هم کیفیت بهتری دارد. 
انواع چای بر اســاس نوع فراوری خود قابل تمایز 
هســتند. برگ های بوته گیاه چای اگر به سرعت پس 

از چیده شــدن خشک نشوند، پلاســیده و اکسیده 
خواهند شد. 

برای خواص چای هم مورد متعددی ذکر شده که از 
جمله آن می توان به تسریع حرکات تنفسی، سرعت در 
گردش خون، رفع خواب آلودگی، احساس تجدید نیرو، 
تقویت نیروی فکری، گوارش بهتر غذا و تعریق  اشاره 
کرد؛ از همین رو چای را برای خستگی، ضعف عصبی، 

میگرن، بیماری ها قلبی و آسم می توان تجویز نمود. 
هم اکنون در حدود 32 هزار هکتار از اراضی شمال 
کشور )حدود 90 درصد در استان گیلان و 10 درصد 
در اســتان مازندران( به کشت چای رواج دارد. ایران 
با جمعیتی حــدود یک درصد از کل جمعیت جهان، 

حدود چهار تا 4/5 درصد از مصرف کل چای جهان را 
به خود اختصاص داده که نشــان دهنده مصرف بالای 

چای در کشور ماست. 
در همین راستا، یک معلم درس علوم در پایه های 
راهنمایی و دبیرستان در استان گیلان به همراه چهار 
نفر از مهندسین طراح که از دوستان وی بوده اند اقدام 

به طراحی دستگاه های چای خشک کن می نمایند. 
تولید ماهیانه دستگاه های مذکور شش عدد بوده 
)شامل سه دستگاه مالش و سه دستگاه خشک کن( که 
محــل عرضه آن در هر منطقه ای که چای کاری رواج 
دارد - از جمله خود گیلان- می باشد. قیمت دستگاه 
سایز بزرگ مالش، شش میلیون تومان؛ سایز کوچک، 

3/5 میلیــون تومان و همچنین قیمت دســتگاه های 
خشــک کن بزرگ و کوچک آنها نیز به ترتیب پنج و 

سه میلیون تومان است. 
این کارآفرین با ابداعی که همراه دوســتان خود 
داشته موفق شــده تاکنون با کمک بسیج سازندگی 
10 کارگاه چای خشک کنی در مناطق مختلف گیلان 

راه اندازی کند. 
لازم به ذکر اســت، مواردی از این قبیل در ایران 
زیاد بوده و در صورت توجه و تسهیل فضای کسب و کار 
آنهــا می توان علاوه رونق اقتصادی و  اشــتغالزایی به 
 عبور از شــرایط کنونی کشــور با اتکا بر توان داخلی

 امیدوار بود.

با کمك بسیج سازندگی صورت گرفت

راه اندازی 10 کارگاه چای خشک کنی در گیلان

در هیاهــوی التهاب ارزی و فضای نــاآرام اقتصادی، برخی 
بانك های خصوصی هم نافرمانی از دســتورات شــورای پول و 
اعتبار را پیش گرفته و ســودهای بالای ۲1 درصد به مشتریان 

خود می دهند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، افزایش غیرمجاز نرخ سود بانکی در شعب 
بانک های خصوصی درحالی از ماه های گذشته آغاز شده و کماکان ادامه 
دارد که بانک مرکزی قبلًا این فعالیت های سودی را تخلف شمرده بود.

تخلف سودی بانک های خصوصی البته همزمان با تشدید نوسانات طلا 
و ارز آغاز شــد و اینطور به نظر میرسد که این بانک ها در نقاط مختلف 
تهران و سایر شهرها، تلاش دارند که سهمی از نقدینگی سرگردان مردم 
داشته باشــند.در همین ایام هم برخی بانک های خصوصی به راحتی از 
مصوبه شــورای پول و اعتبار و دســتور بانک مرکزی تخطی کرده  و به 

سپرده گذاران سودهای بالای 21 درصد می پردازند.
این درحالی اســت که طبق مصوبه شــورای پول و اعتبار نرخ سود 
سپرده های یک ساله 15 درصد و سپرده های کوتاه مدت 10 درصد تعیین 

شده و بانک ها ملزم به اجرای این مصوبه سودی هستند.
بررســی میدانی از شعب بانک های خصوصی و دولتی نشان می دهد 
که اکثر بانک های دولتی و خصوصی های بزرگ، به دستور بانک مرکزی 
پایبند هستند ولی تعدادی از بانک های خصوصی تلاش دارند با سودهای 

بالاتر سپرده ها را جذب کنند.
برخی از این بانک های خصوصی در طرح های خاص خود ســودهای 
بالای 21 درصد را به مشتری پیشنهاد می دهند؛ این بانک ها می گویند: 

سود 21درصدی هر ماه به حساب مشتری واریز می شود.
البته تعدادی از این بانک ها برای پرداخت ســود سپرده 21درصدی، 
محدودیت هایی را در نظر گرفته و به مشتری می گویند: اگر بیش از 100 
میلیون تومان در این بانک سپرده گذاری کنید سود بیشتری به حسابتان 
واریز می شود.یکی از این بانک ها به مشتریان خود پیشنهاد می دهد که 
با ســپرده گذاری در صندوق سرمایه گذاری این بانک، سود 20درصدی 
دریافت کنند. البته مســئول شعبه این نکته را هم متذکر می شود: سود 
صندوق تضمینی نیســت البته تا شهریور 20 درصد را تضمین می کنیم 

ولی بعد از آن ممکن است 20 تا 40 درصد پرداخت کنیم!
بانک خصوصی دیگری که همواره در مســابقه ســودی پیشتاز بوده 
است و بارها از بانک مرکزی تذکر گرفته، این روزها سود 21درصدی به 

سپرده های یک میلیون به بالا می پردازد.
یکی از بانک های خصوصی هم به مشتریان می گوید: »سودهایی که 
پرداخت می کنیم بد نیست و حتماً به تجربه آن می ارزد«! در این بانک 

هم سود 21درصدی پرداخت می شود.
رقابت سودی بانک های خصوصی درحالی بار دیگر شدت گرفته است 
و بازار سودی نظام بانکی را به هم ریخته که بانک مرکزی قبلًا به بانک ها 
هشدار داده بود نباید از مصوبه شورای پول و اعتبار تخطی کرده و سودها 
را بالا ببرند.بر اساس این گزارش، استارت تخلف بانک ها از مصوبه سودی 
شــورای پول و اعتبار بعد از تشــدید تلاطم های ارزی در بازار زده شد و 
زمانی شــدت گرفت که بانک مرکزی در بســته مدیریت بازار ارز مجوز 

انتشار اوراق گواهی 20 درصدی را برای دوره چندروزه به بانک ها داد.
با وجود تشــدید تخلف های ســودی بانک های خصوصی از ماه های 
گذشته هنوز بانک مرکزی به گزارش های دریافتی در این حوزه واکنش 
نشان نداده است؛ ضمن آنکه از ارجاع تخلفات سودی بانک ها به هیئت 
انتظامی بانک ها نیز خبری بیرون نیامده که احتمالاً دلیل چشــم پوشی 
بانک مرکزی از این اوضاع تغییرات ریاست و معاونان این بانک در آینده 

نزدیک است.

در شرایطی که رهبر معظم انقلاب صراحتا اعلام کرده بودند که 
اجناس قاچاق در مرزها آتش زده شود، رئیس ستاد مبارزه با قاچاق 
با تحریف کامل بیانات ایشان اعلام کرد منظور ایشان کالاهایی که 

امنیت و سلامت اقتصاد جامعه را به خطر می اندازد بوده است!!
علی مویدی خرم آبادی در پاسخ به سوالی در مورد اینکه چرا اجناس 
قاچاق کشــف شده امحا نمی شود، اظهار داشت: این گونه نیست که هر 
نوع کالا که تحت عنوان قاچاق در دست دولت قرار می گیرد،  همه آن از 
بین برود، حتی ]اگر[ ناظر بر فرمایشات مقام معظم رهبری هم که باشد 
آن هم با این کیفیت نیســت و به نحو دیگری است که کالاهای قاچاق 
کشف شده دسته بندی و طبقه بندی شود و آن بخشی که امنیت و سلامت 

اقتصاد و جامعه را به خطر می اندازد، آنها را باید امحا کرد. 
وی در پاســخ به این ســوال که با این توضیحات آیا به زودی شاهد 
صادرات پورشه ها وارداتی قاچاق به کشور مبدا خواهیم بود، اظهار داشت: 
مشروط بر اینکه اسناد مربوطه را تهیه کنیم که  این اسناد )اسناد مثبته( 
در کشورهای هدف و خریدار مورد قبول واقع شود، ان شا ءا... صادرات این 

پورشه ها می تواند جزء کالاهای صادراتی آینده ما باشد. 
سخنان رئیس ستاد مبارزه با قاچاق که کاملا در حال تحریف بیانات 
رهبری است، نشان می دهد این مقام مسئول برای اجرایی نکردن دستور 
رهبری به هر توجیه و تحریفی متوســل شده است! طبق گفته مویدی، 
رهبری اعتقاد دارد که کالاهایی را باید آتش زد که برای امنیت و اقتصاد 

جامعه خطرناک باشد؛ حال دو نکته پیش می آید:
اولا مگــر در بین کالاهای قاچاق، کالایی هســت که برای امنیت و 
ســلامت اقتصادی کشور مفید باشــد؟ ثانیا رهبری کی چنین حرفی را 
زده انــد؛ در حالی که در مرداد مــاه 95 گفته اند: »]در موضوع [ قاچاق، 
بنده به مسئولین گفته ام که آقاجان! وقتی شما آن باند قاچاقچی را پیدا 
می کنید و آن جنس کلان قاچاق را که چند هزار تنُ وزن آن است، وارد 
کشور می کنید، این جنس را جلوی چشم همه آتش بزنید؛ ضربه بزنید 
به قاچاقچی، به جنس دارای مشابه داخلی.« رئیس ستاد مبارزه با قاچاق 
چگونه از این جملات، گفته هایی را که به نظرات رهبری نسبت داده را 

برداشت کرده است؟ 
بــه گزارش خبرگزاری فارس، وی همچنین در مورد وضعیت پرونده 
ورود غیرقانونی خودروهای در زمان بســته بودن ســایت ثبت سفارش 
گفت: ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز به صورت لحظه ای و آنی 
در حال پیگیری واردات غیر قانونی خودروها است و دستگاه های مختلف 
در حوزه قضایی، امنیتی، اقتصادی و تجاری ما در تشکیل این پرونده و 
تکمیل آن نقش دارند و هر کدام به طریقی سعی می کند، تا این پرونده 
به نتیجه برسد. گفتنی اســت، در شرایطی مسئولان درباره هک شدن 
یا نشدن سامانه ثبت ســفارش خودرو و واردات غیرقانونی حدود شش 
هزار خودروی خارجی مناقشه می کنند که اگر دستور فرمان آتش زدن 

خودروهای قاچاق اجرا می شد، شاهد بروز این تخلفات نبودیم. 

از سوی رئیس ستاد مبارزه با قاچاق رخ داد

تحريف بیانات رهبری 
درباره نحوه برخورد با قاچاق کالا

در برابر چشمان بانك مرکزی

بانک های خصوصی نرخ سود 
قانونی را دور می زنند

* معاون وزیر راه و شهرسازی گفت:  طرح گسترده بیمه تکمیلی رایگان 900 
هزار راننده حمل و نقل بار از دیروز آغاز شد. به گزارش تسنیم، عبدالهاشم 
حســن نیا اظهار کرد: رانندگان شــاغل در بخش حمل ونقل جاده ای کالا 
می توانند با مراجعه به مراکز ارائه کارت هوشمند در سراسر کشور نسبت 
به تکمیل اطلاعات خود اقدام کنند. مدارک مورد نیاز برای بهره مندی از 
خدمات بیمه تکمیلی رانندگان شامل شماره شبای حساب بانکی راننده و 

مشخصات شناسنامه ای همسر )کارت ملی و شناسنامه( است.
* مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی بابیان اینکه تاکنون۲۵ 
هزار و۷80 تن سیب زمینی ازکشاورزان خریداری شده است، گفت: 
تاکنون8۵ درصد بهای آن به کشاورزان پرداخت شده والباقی طی 
روزهای آتی تسویه خواهد شد. حسین شیرزاد افزود: قیمت خرید 
تضمینی هر کیلو سیب زمینی بهاره مطابق مصوبه شورای اقتصاد 

۴1۲1ریال از کشاورزان است.
* رئیس اتحادیه پرنده و ماهی از افزایش قیمت مرغ به 9050 تومان خبر 
داد. مهدی یوسف خانی در گفت وگو با مهر اظهار کرد: قیمت مرغ گرم در 
عمده فروشی درب کشتارگاه   8100 تومان، توزیع درب واحدهای صنفی 
8250 تومان و در مراکز خرده فروشی 9050 تومان است. وی افزود:  قیمت 
خرده فروشــی مرغ شمال  8600 تومان و قیمت عمده مرغ کشتار شمال 

در میدان بهمن  نیز 7700 تومان است.
* ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد: 
خودرو »هن تنگ« مجوز پیش فروش ندارد. به گزارش ایســنا، 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد: با 
توجه به استعلام متقاضیان در ارتباط با صحت ارائه خدمات پس 
از فروش و گارانتی پنج ســاله جهت خودروی »هن تنگ« توسط 
شرکت »آرین موتور پویا«، این موضوع تکذیب می شود.طبق اعلام 
سازمان حمایت، تاکنون مجوز پیش فروش برای خودروی مذکور 
صادر نشده و این خودرو خدمات گارانتی از سوی شرکت »آرین 

موتور پویا« ندارد.
* شــاخص کل قیمت و بازده نقدی بــورس اوراق بهادار تهران در پایان 
معامــلات دیروز با کاهش 171 واحدی به رقــم 108 هزار و 658 واحد 
رسید. همچنین شــاخص کل فرابورس نیز با کاهش سه واحدی بر روی 

رقم یک هزار و 219 واحد متوقف شد.

رئیس  سازمان دامپزشکی کشور گفت: گردش 
مالی 13۴ هزار میلیارد تومانی صنعت دام و طیور 
می تواند جایگزین درآمد نفت برای اقتصاد شود.
به گزارش فارس، علیرضا رفیعی پور در بیستمین 
کنگره دامپزشــکی ایران با اشــاره به اینکه ســابقه 
صنعت دام، طیور و آبزیان به بیش از نیم قرن گذشته 
بازمی گردد، خاطرنشان کرد: اکنون خروجی علمی ما 
در سطح دانشگاه ها و فارغ التحصیلان حوزه دامپزشکی 
به حدی رسیده اســت که مازاد نیرو داریم، ولی باید 
دید که آیا در قسمت کنترل بیماری های دامی نظارت 
بر فرآورده های خام دامی و حوزه تشخیص و تضمین 

کیفیت نهایی آیا موفق بوده ایم. 
رفیعی پور با اشــاره به اینکه امروزه در بسیاری از 

حوزه های دامی به خودکفایی رسیده ایم، تصریح کرد: 
یک زمانی واردکننده محصولات لبنی و طیور بودیم، 
امــا اکنون مازاد تولید داریم و باید آن را صادر کنیم. 
چرا که از تولید سنتی به صنعتی رسیده ایم و رنسانسی 
در این حوزه در کشــور اتفاق افتاده است تا حدی که 
مرغداری، دامداری و آبزی پروری هایی داریم که تمام 
امکانات آنها آخریــن تکنولوژی های روی دنیا بوده و 
از دستگاه های تمام اتوماتیک دنیا استفاده می کنیم. 

وی تصریــح کــرد: اما هنوز هــم در حوزه تولید 
مراقبت از بهداشت و اقتصاد کشور در این حوزه دچار 
چالش های جدی هستیم و وقتی در یک پیک اپیدمیک 
قرار می گیریم، دچار میلیاردها تومان خسارت می شویم. 
رئیس  سازمان دامپزشکی کشور دو واژه بهره وری 

و امنیت غذایی را از اولویت های کشور و دامپزشکی و 
حتی اقتصاد مقاومتی دانست و افزود وقتی بهره وری 
در تولید بالا برود موضوع برای تولیدکننده مقرون به 
صرفه می شــود، اما نباید فراموش کرد که سه حلقه 
مزرعــه، محل تولید،  دانشــگاه و مدیریت بازار به هم 
پیوسته اند و نمی توان اینها را از یکدیگر جدا کرد. چرا 
که ما هم در حوزه مدیریت تولید و مدیریت بهداشتی و 
بازار باید حرفی برای گفتن داشته باشیم و اگر مشکلی 
به وجود آید، معلوم است که در یکی از این سه حوزه 

خوب عمل نکرده ایم. 
وی با انتقاد از آنهایی که با بوجود آمدن کوچکترین 
مشکلی در سلامت تولید مواد خام غذایی انگشت اتهام 
را به سمت سازمان دامپزشکی نشانه می روند، گفت: 

در زنجیــره صنعت طیور بیــش از 20 ارگان دولتی 
و غیردولتی دخیل هســتند، اما وقتــی دچار بحران 
می شــویم آ ن موقع فقط یک دســتگاه دامپزشکی را 

می شناسیم که چرا در این موضوع موفق نبوده ایم. 
رفیعی پور همچنین با اشاره به اهمیت صنعت دامی 
کشورو اینکه 134 هزار میلیارد تومان سرمایه در این 
حوزه فعال است گفت: این درحالی است صنعت نفت 
ما 150 هزار میلیارد تومان گردش مالی دارد. مضاف 
بر آنکه صنعت دامی صنعتی زایشی و پایدار است و اگر 
به آن اهمیت دهیم می توانیم در چاه های نفت را برای 
ذخیره نفت  جهت نســل های آینده ببندیم. به عنوان 
مثال صنعت اسب و صنعت زنبور عسل اگر فعال شود، 
می تواند طی سالیان جاری جای صنعت نفت را بگیرد.

یك مسئول:

گردش 134 هزار میلیارد تومانی صنعت دامی کشور می تواند جای نفت را بگیرد

معاون سازمان دامپزشکی کشور از آغاز واکسیناسیون آنفلوآنزای 
حاد پرندگان در ۷ استان پر خطر خبرداد.

علی صفر ماکنعلی در گفت وگو با فارس در پاســخ به اینکه بالاخره موضوع 
تأمین واکسن آنفلوآنزای پرندگان برای پیشگیری از اپیدمی این بیماری در فصل 
پاییز به کجا رسید، گفت: واکسیناسیون در قالب یک برنامه ملی در دستور کار 
قرار گرفته است و از چند هفته گذشته کار واکسیناسیون در استان های قزوین، 
تهران و البرز آغاز شده و از هفته گذشته استان قم هم جزء برنامه قرار گرفته است.
وی اضافه کرد: قرار اســت تا برنامه واکسیناسیون آنفلوآنزای پرندگان در 7 
اســتان پرخطر که مزارع مرغ مادر در آنها قرار دارد انجام شــود تا بتوانیم قبل 
از شهریورماه که پیش بینی موج آنفلوآنزاست 5 میلیون و 200 هزار قطعه مرغ 

مادر را پوشش دهیم.
وی در مورد نحوه تأمین واکسن این گونه توضیح داد که به دو شرکت مجوز 
داده ایم که 120 میلیون واکسن آنفلوآنزا را وارد کرده و در دسترس قرار دهند.

معاون سازمان دامپزشکی درباره اینکه برخی معتقدند واکسن آنفلوآنزا چندان 
هم نمی تواند در پیشگیری از بیماری موثر باشد، گفت: تلقیح واکسن 3 ویژگی دارد 
که 80 درصد از طیور در برابر عفونت محافظت می شوند، مضاف بر اینکه پخش 
ویروس بین 75 تا 80 درصد کاهش می یابد و سوم اینکه در صورتی که پرنده ای 

واکسینه باشد، انتشار ویروس از پرنده واکسینه به غیرواکسینه کاهش می یابد.
وی همچنین در پاسخ به آنهایی که معتقدند به دلیل تنوع ویروس آنفلوآنزا 
واکسن ممکن است اثربخشی چندانی نداشته باشد، گفت: تجربه جهانی می گوید 
وقتی واکسیناسیون هدفمند داشته باشیم، حداقل 80 درصد جمعیت طیور در 
مقابل بیماری محافظت می شــود، مضاف بر آنکه ما واکسن ها را براساس نقشه 
اطلاعات ژنتیکی کامل ویروس که در کشور برای نخستین بار ترسیم کرده ایم، 
تهیه کرده آن را به مراجع بین المللی فرستاده ایم و براساس آن واکسن را انتخاب 
و خریداری کرده ایم.ماکنعلی همچنین در مورد کیفیت واکسن های تهیه شده و 
مبدا واردات آن گفت: این دو نوع واکسن تائیدیه FDA و EMA را دارند که یکی 

از آنها از آمریکا و دیگری از یک کشور اروپایی تهیه شده است.
وی در پاسخ به اینکه سرم سازی رازی در تأمین واکسن آنفلوآنزا چه نقشی 
دارد، هم گفت: به این موسسه و شرکت پسوک که توان تولید واکسن آنفلوآنزای 
پرنــدگان را دارند اعلام کرده ایم که به هر میزان که توان و تولید واکســن حاد 

پرندگان را داشته باشند از آنها خریداری خواهیم کرد.

معاون سازمان دامپزشکی خبر داد

آغاز واکسیناسیون آنفلوآنزای 
حاد پرندگان در ۷ استان پرخطر

در حالی که  مقامات آمریکایی بارها اعلام کرده اند مجوز اوفك برای 
فروش هواپیما به ایران ایر صادر نمی شود، مشاور آخوندی در سخنانی 
بسیار خوشــبینانه و عجیب از تلاش برای تعلیق یك ساله قراردادهای 

خرید هواپیما به امید مجلس آمریکا خبر داده است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، اواسط ماه گذشته یک مقام ارشد آمریکایی 
درباره قراردادهای خرید هواپیما توســط ایران گفته بود: بعید اســت واشنگتن 
مجوزی صادر کند که بر اســاس آن شرکت هایی نظیر ایرباس و ای تی آر بتوانند 

ارائه خدمات هوانوردی به ایرلاین های ایرانی را ادامه دهند.
مارشال بیلینگسلی دستیار وزیر خزانه داری آمریکا در امور )مبارزه با( تامین 
مالی تروریزم افزود: تولیدکنندگان هواپیما برای پشتیبانی کامل از هواپیماهای 
تحویل داده شده به ایرلاین های ایرانی »از ما مجوز گرفته اند... در این مقطع، من 
فکر می کنم ما در موقعیتی نیســتیم که اعلام کنیم، چنین مجوزهایی را صادر 

خواهیم کرد«.
مدیران ارشد کمپانی های ایرباس و بوئینگ نیز طی دو ماه اخیر بارها بر عدم 

صدور مجوز اوفک برای فروش هواپیما به ایران تأکید کرده اند.
پس از این اظهارات وزیر راه و شهرسازی در سخنانی با اعتراف به عدم اجرایی 
شــدن این قراردادها گفته بود: همه قراردادهای خرید هواپیمای ما هم اکنون از 
جهت حقوقی محفوظ بوده و باطل نشــده است، اما اجازه اجرا ندارد. در صورت 

تغییر سیاست ها می تواند مجدداً عملیاتی شود.
حال به فاصله یک هفته پس از اشــاره تلویحی آخوندی به تغییر سیاست ها 
برای عملیاتی شدن قراردادهای خرید هواپیما، مشاور وی از این تغییر سیاست ها 
رونمایی کرد. قائم مقام سابق آخوندی و عضو ارشد تیم مذاکره کننده قراردادهای 
خریــد هواپیمــای وزارت راه و شهرســازی در گفت وگویــی از احتمال تعلیق 
12ماهه قراردادها به امید انتخابات مجلس آمریکا و تأثیر آن بر تصمیمات ترامپ 

رئیس جمهوری این کشور خبر داده است.
فخریه کاشان گفته است: ترجیح ما این است که قراردادهای خرید هواپیماهای 
ایرباس،  بویینگ و ATR در حالت کنونی بمانند و فســخ نشــوند تا اینکه شرایط 
مجدداً احیا شود.وی در عین حال با بیان این که سه شرکت مذکور به دلیل الزام 
قانونی مجبور به فسخ قراردادها هستند، افزود: این شرکت ها تحت فشار آمریکا 
به فســخ قراردادها با ایران ایر تمایل دارند و بنابر مقرراتی که آمریکایی ها وضع 
کردند باید یا 14 آگوســت )23 مرداد 97( به بعد یا 6 نوامبر )15 آبان 97( به 
بعد دفاتر و حساب های همکاری با ایران را ببندند به همین دلیل خواستار روشن 
کردن تکلیف قراردادها هستند.مشاور کنونی وزیر راه و شهرسازی با ابراز این که 
»در حال مذاکره با این شرکت ها برای عدم فسخ قراردادها هستیم و در نهایت یا 
قراردادها فسخ می شود یا معلق باقی می  ماند«، گفت: »نفع معلق شدن قراردادها 
این است که برای انعقاد قرارداد دوباره در شرایط مطلوب نیاز به انجام مذاکرات 
جدید نیســت. امکان معلق نگه داشتن هر یک از این قراردادها تا 12 ماه وجود 
دارد کــه در این بازه زمانی احتمال تحولاتــی در مجلس آمریکا وجود دارد که 

می تواند تصمیمات ترامپ را تحت تأثیر خود قرار دهد«)!(

امید واهی مشاور وزير راه و شهرسازی
 به آمريکايی ها
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